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Perfecționarea și legarea 
învățămîntului de practică 
este o problemă esențială 
pentru realizarea unui învă
țămînt eficient, de înaltă 

ținută științifică.
(Din cuvîntarea rostită de tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU la plenara 
C. C. al P. C. R. din 10-11 februarie/ 

1971)

PE CALEA PROGRESULUI 
t Șl PROSPERITĂȚII

Lucrările plenarei Comitetului 
Central al Partidului Comunist 
Român din 10—11 februarie 1971 și 
documentele adoptate cu acest pri
lej au o semnificație majoră pen
tru partid, (ară și popor prin aceea 
că, făcind bilanțul marilor reali
zări și transformări înnoitoare în 
viața economică și socială a patriei, 
deschid noi și însuflețitoare per
spective înaintării României con
temporane pe drumul progresului, 
prosperității și socialismului, con
semnează noi măsuri menite să 
ducă la sporirea rolului și atribu
țiilor sindicatelor în etapa actua
lă, la perfecționarea în continuare 
a conducerii de partid și de stat, 
la întărirea legăturii organelor con
ducătoare ale partidului și statului 
cu masele, Ia ridicarea permanentă 
a calificării profesionale, la însuși
rea științei conducerii sociale ca 
necesitate obiectivă a progresului 
socialismului și comunismului.

Pe planul activității economice, 
cincinalul — așa cum rezultă din 
comunicatul cu privire la îndepli
nirea planului de dezvoltare eco- 
nomico-socială a Republicii Socia
liste România în perioada 1966— 
1970 — se detașează pregnant ca 
etapa cea mai rodnică, cea mai fe
cundă din istoria de mai bine de 
un sfert de veac a făuririi socia
lismului in țara noastră. Aceștia 
au fost ani dinamici, de activitate 
entuziastă și plină de abnegație a 
întregului popor, care prin munca 
lui a făcut ca meleagurile Româ
niei să fie astăzi împinzite cu gran
dioase și multiple obiective noi, 
moderne, ce iradiază progres se
rial-economic și civilizație. Realizările importante obținute în ultimii cinci ani — sublinia la ple
nară secretarul general al partidu
lui, tovarășul Nicolae Ceaușescu — demonstrează în mod concludent justețea liniei generale a politicii partidului nostru îndreptate spre dezvoltarea rapidă a forțelor de producție, perfecționarea vieții e- conomice și sociale, creșterea con- mă a nivelului de trai al întregului popor, înflorirea multilaterală a României socialiste.

Ca factor fundamental, esențial 
șl determinant pentru întreg pro
gresul societății românești se im
pun succesele obținute în dezvolta
rea viguroasă a industriei, pe baza 
industrializării susținute a țării — 
obiectiv central al politicii econo
mice a partidului nostru. Este con
cludent în acest sens faptul că în 
anul 1970 producția globală indus
trială a fost cu 75 la sută mai mare 
decît în 1965, sporind în perioada 
cincinalului Intr-un ritm mediu a- 
nual de 11,8 la sută, superior ce
lui prevăzut. Expresie pregnantă a

dinamismului constant al econo
miei românești, această creștere a 
consolidat poziția industriei ca ra
mură conducătoare în economie, a 
accentuat rolul ei de factor pro- 
pulsor ai întregii dezvoltări eco
nomice și sociale. Trebuie relevat 
totodată că linia spre nou, spre 
modern, spre dezvoltarea rapidă a 
sectoarelor strins legate de progre
sul tehnico-științific contemporan, 
spre intensificarea înzestrării in
dustriei cu tehnică și tehnologii a- 
vansate, spre ridicarea gradului de 
mecanizare și automatizare a pro
ducției, spre realizarea de produ
se de tot mai mare complexitate 
și tehnicitate a constituit o carac
teristică esențială, determinantă a 
procesului de industrializare a ță
rii în anii cincinalului încheiat.

Exprimînd preocuparea perseve
rentă a partidului și statului nos
tru de a asigura o continuă îmbu
nătățire a condițiilor de trai ale 
oamenilor muncii, de a satisface 
tot mai bine cerințele populației, o 
creștere însemnată a avut loc în 
ramurile producătoare de bunuri de 
consum. Astfel, industria ușoară B 
realizat în 1970 o producție cu 73 
la sută mai mare decît în 1965.

Ramură de bază a economiei 
noastre naționale, care, împreună 
cu industria, asigură procesul în
tregii economii românești, echili
brul și dinamismul ei, agricultura 
a cunoscut în anii cincinalului tre
cut un proces de continuă dezvol
tare și modernizare a bazei teh
nice materiale. Amploarea fără 
precedent a eforturilor făcute de 
stat își găsește expresia în volu
mul mare de investiții (aproape 37 
miliarde lei) care au fost alocate 
agriculturii. Ca rezultat al investi
țiilor făcute de către stat și de că
tre cooperativele agricole din fon
duri proprii, al folosirii mai efi
ciente a pămîntului, al mai bunei 
organizări a producției și a mun
cii, producția agricolă globală a 
crescut în anii cincinalului trecut 
cu 24 la sută față de perioada 
1961—1965, asigurindu-se astfel, în 
ansamblu, aprovizionarea în condi
ții bune a populației cu produse 
agroalimentarc în ciuda greutăți
lor provocate de condițiile clima
tice nefavorabile din ultimii ani și 
îndeosebi de inundațiile din 19*0.

In retrospectiva cincinalului în
cheiat ne apare cu deosebită clari
tate că rezultatul nemijlocit al tu
turor realizărilor în edificarea so
cietății socialiste este ridicarea con
tinuă a bunăstării materiale și 
spirituale a întregului popor. Aces
tui țel suprem, cardinal al politicii 
partidului îi sînt consacrate atit 
măsurile pentru dezvoltarea bazei 
economice a societății, a avuției 
naționale, cit și măsurile directe 
destinate îmbunătățirii vieții tu
turor celor ce muncesc. Cincinalul

1966—1970 a marcat un nou pas îna
inte pe drumul făuririi unor condi
ții. de trai demne de eforturile e- 
roice și pline de abnegație ale oa
menilor muncii pentru edificarea 
societății socialiste. Elocvent in a- 
cest sens este faptul că fondul de 
consum pe un locuitor a crescut cu 
27 la sută. Aceasta și-a găsit oglin
direa in sporirea sistematică a 
veniturilor populației provenite din 
retribuirea muncii, cit și în creș
terea cheltuielilor pe care statul ie 
face pentru invățămint, cultură, o- 
crotirea sănătății și alte acțiuni de 
ordin social. Ca rezultat al majo
rării salariilor și al sporirii cu 
800 000 a numărului de salariați, 
veniturile din salarii ale populației 
au fost in 1970 cu 31.5 miliarde lei 
mai mari decît în 1965, crescind cu 
peste 50 la sută. O amploare fără 
precedent a cunoscut construcția 
de locuințe. In anii cincinalului au. 
fost construite la orașe și sate a- 
proape 660 000 de locuințe, dintre 
care 344 000 din fondurile statului 
sau cu credite acordate de stat, 
depășindu-se prevederile planului.

Largi și majore semnificații teo
retice și practice au ampla proble
matică dezbătută de plenară și mă
surile preconizate privind sporirea 
rolului și atribuțiilor sindicatelor în 
etapa actuală, perfecționarea în 
continuare a conducerii de partid 
și de stat, întărirea legăturii or
ganelor conducătoare ale partidu
lui și statului cu masele, ridicarea 
permanentă a calificării profesio
nale. însușirea științei conducerii 
sociale, cerință obiectivă a edi
ficării noii orinduiri sociale pe me
leagurile României. Sînt de relevat 
profunzimea și tăria cu care ple
nara a pus în fața partidului și po
porului asemenea probleme majo
re, subliniind cu vigoare nevoia de 
a se însuși temeinic știința condu
cerii societății, de a se asimila ne
contenit și permanent noile cu
noștințe acumulate în diverse do
menii ale cunoașterii, învățămîntu
lui revenindu-i în acest sens sar
cini ample, de cea mai mare în
semnătate.

Prin bogăția de idei și prin mă
surile preconizate, hotăririle plena
rei C.C. al P.C.R. din februarie 1971 
vor duce Ia îmbunătățirea întregii 
activități de construcție a socia
lismului, la întărirea legăturilor 
partidului și statului cu fnaselede 
oameni ai muncii, la dezvoltarea 
democrației socialiste, la stimularea 
tot mai puternică a energiei și ini
țiativei creatoare a întregului nos
tru popor în complexa operă de 
edificare a socialismului in Ro
mânia.

Lucrări practice cu elevii clasei a Xl-a in laboratorul de fizică al Liceului nr. 32 din Capitală

FORUM POLITIC AL TINEREȚII
Cind apar aceste rinduri, 

reprezentanții tineri ai tu
turor ținuturilor românești 
se află reuniți, la București, 
intr-o importantă reuniune 
deliberativă: Congresul al 
IX-lea al Uniunii Tineretu
lui Comunist.

Participă la acest forum 
tineri reprezentind cele mai 
diferite medii și profesii, a- 
nimați cu toții de dorința) 
de a fi cit mai folositori 
patriei, de a se pregăti tot 
mai temeinic pentru muncă 
și viață, de a-și închina toa
te energiile, patosul și ro
mantismul vîrstei lor tra
ducerii în faptă a vibrante
lor perspective deschise tlo- 
mâniei socialiste de partidul 
nostru comunist.

Investiți cu mandate a- 
cordate de conferințele ju
dețene U.T.C. sînt aici, în 
sala Congresului, sute de e- 
levi și de tineri profesori, 
sute de studenți, sute de ti
neri care — in producție 
fiind — înțeleg să-și desă
vârșească. pregătirea profe
sională și de cultură gene- 
-rală prin cursuri serale sau 
fără frecvență. între apar
tenența la lumea școlii, cu 
problemele sale atit de spe
cifice, și integrarea în flu
xul spre cultură, spre auto- 
perfecționarea instruirii, -nu 
există demarcații de fond. 
Caracteristică tineretului 
nostru in ansamblu, setea 
de învățătură face corp co
mun cu opera de modelare 
a unor valori umane pe mă

sura edificărilor tehnico-ști- 
ințifice și sociale ale socie
tății noastre.

In aceste zile, în timpul 
dezbaterilor Congresului, 
tinerii elevi și studenți de
legați au de îndeplinit' un 
important mandat: acela de 
a asigura conducerea supe
rioară de partid și de stat. 
Congresul la care participă, 
că nu-și vor precupeți efor
turile pentru a-și însuși, o- 
dată cu tezaurul de cunoș
tințe ale omenirii, luminoa
sele tradiții culturale și 'de 
luptă ale secolelor româ
nești, ale generației mature 
de astăzi. Acționind în te
meiul unei asemenea hotă- 
rîri, organizațiile U.T.C. din 
școli și facultăți, consiliile 
U.A.S.R- și respectiv consi

liile pentru munca in rin- 
dul elevilor vor contribui in 
viitor și mai profund la e- 
ducarea politico-ideologică 
a tinerilor, la formarea 
constructorilor de nădejde 
ai societății socialiste mul
tilateral dezvoltate.

înalt forum politic al ti
neretului, actualul Congres 
al U.T.C., prin dezbaterile 
sale fructuoase, demonstrea
ză convingător că tineretul 
patriei înțelege și își asu
mă el însuși, in tot mai 
înaltă măsură, răspunderile 
ce ii revin față de partid, 

față de patrie, față de viito
rul luminos.

MIHAI NEGULESCU

în pagina a lll-a

CRONICĂ DE CINCINAL
CARTEA ȘCOLARĂ

Formarea de diplomațî 
universitari cu profil mixt: 

matematico-umanistic

Miercuri 17 februarie a.e. s-au 
deschis la București lucrările 
Colocviului privitor la pregăti
rea cadrelor pentru informatică, 

organizat de către Ministerul 
Invățămintului împreună cu Se
cretariatul Permanent al Comi
siei guvernamentale pentru do
tarea cu echipamente de calcul

' și automatizarea prelucrării da
telor.

La acest colocviu participă spe
cialiști din țara noastră și oaspeți 
de peste hotare. In programul lui 
figurează comunicări și referate 
privitoare Ia organizarea și 
desfășurarea învățămîntului de in
formatică, dezbateri pe marginea 
acestora, precum și discuții la 
„masa rotundă**.  S-au realizat 
totodată vizite la Centrul de cal
cul economic și cibernetică econo
mică, la Centrul de calcul al Uni
versității din București, la Centrul 
de calcul ai CEPECA.

Cu ocazia aSOslui colocviu pu
blicăm un articol al acad. Gr. 
C. Moisil despre învățămîntul 
informaticii.

INFORMATICA ÎN UNIVERSITATE
Ministerul învățămîntului și A- cademia Republicii Socialiste România se mîndresc că au introdus informatica în țara noastră. Despre eforturile făcute pînă de curînd de diferite unități ale lor de a introduce la noi ideile științei, tehnicii și economiei născute din folosirea calculatoarelor am vorbit cu altă ocazie*). Odată înțeleasă problema importanței informaticii pentru economia națională, se pun Universității din București și Academiei R.S. România un șir de probleme pe care le vom analiza aici.

I 
învățămîntul informaticii 

in diferite facultățiE nevoie ca diplomații universitari ai diferitelor facultăți (de ingineri, de economiști, facultățile de matematică, facultățile de științe fizice și chimice, facultățile de biologie, de istorie, de limba română, de limbi străine, de medicină — uma-

de Gr. C. MOISIL

nă, animală, vegetală — de agronomie și silvicultură), precum și cei ai institutelor pedagogice să aibă toți cunoștințe de informatică. în acest sens însă nu credem că e bine să introducem cursuri, ci ședințe de ucenicie, de lucrări practice pe grupe mici (de exemplu pe actualele grupe studențești). Lucrările pe grupe vor fi lucrări practice în care limbajul de programare va fi învățat ca o limbă străină pe care vrei s-o poți practica. Lucrările cu fiecare grupă vor fi făcute de un asistent al facultății de matematici.
II 

învățămîntul informaticii 
in liceuTrebuie să ne gîndim că în curînd vom fi obligați să introducem învățămîntul informaticii în licee. Ca 

atare in viitor profesorii de liceu urmează să fie instruiți în informatică. La această acțiune pot participa : a) I.C.P.P.D.-ul, prin organizare de lecții de informatică pentru profesorii ce urmează cursurile de perfecționare; b) facultățile de matematică ale universităților și institutelor pedagogice ; c) Societatea de științe matematice din R.S.R. prin cursurile de vară ; d) Societatea de științe matematice din R.S.R. care, împreună cu autoritățile școlare locale, poate organiza cercuri de în- vățămînt al informaticii.
III

Rolul facultății de matematică 
din BucureștiNecesitățile expuse mai sus cer un număr mare de cadre instruite în informatică, de un anume nivel.

în acest scop în anul școlar 1968 —69 s-au făcut astfel ore de ucenicie pentru acei studenți din anul IV care voiau să Ie urmeze. Au urmat astfel de cursuri cam 50% din studenți. E de subliniat 'faptul că studenții secției de „Ecuațiile fizicii matematice**  au cerut din inițiativa lor să facă vara practică la calculator, deși nu erau obligați, în anul școlar 1970—1971 s-au introdus cîte 2 ore pe săptămînă în semestrul II ai anilor II și III, ore de laborator de mașini de calcul. Au fost numiți asistenți speciali pentru această muncă.în anul școlar 1971—72 ar fi de dorit să se introducă astfel de ore de laborator, 2 ore pe săptămînă cîte un semestru și în anii I și IV.în anul școlar 1970—71 orele de laborator pentru anii II și IV se țin
•) GR. C. MOISIL : Activitatea 

Centrului de Calcul al Universității 
din București, în revista Automati- 
că-Metrologie-Calculatoare (A.M.C. — 
Editura tehnică), nr. 13—14, 1970.

(Continuare in pag. a 4-a)

Problema pe care Ministerul învățămîntului a ridicat-o recent, cu privire la necesitatea formării de specialiști cu profil mi'xt, vine în întîmpinarea unor cerințe dintre cele mai imperioase ale momentului actual. învățămînt cu profil in- terdisciplinar există de vreo 10 ani în numeroase țări, în forme dintre cele mai variate. Experiența acu mulată ne permite să adoptăm a- cutn soluții mai judicioase, să evităm procedee care s-au dovedit inadecvate, dar să fim conștienți de faptul că și măsurile pe care le vom lua acum au în oarecare grad un caracter de experiment, că ele sînt susceptibile de a fi reconsiderate chiar într-un viitor apropiat. La noi în țară au avut loc, încă în urmă cu vreo 8—9 ani, un șir de discuții între lingviști și matematicieni, care s-au cristalizat într-un proiect de program al unei secții de lingvistică matematică a Facultății de limbă și literatură română, cu școlarizare din anul I ; din păcate, acest proiect a rămas doar pe hîrtie.Acum situația este, din toate punctele de vedere, favorabilă unei rezolvări operative. Societatea de științe matematice a organizat o consfătuire pe tema aici în discuție și s-a putut vedea că matematicienii. lingviștii, istoricii și lite- rații consideră deosebit de importantă punerea în practică a măsurilor preconizate de către Ministerul învățămîntului. Aș dori să fac, 

în această privință, observații și. propuneri.Toată lumea va fi de acord că o problemă atît de delicată ca aceea a învățămîntului interdisciplinar trebuie abordată în etape. S-a crezut la un moment dat că această problemă poate fi rezolvată prin- tr-un număr de cursuri cu caracter postuniversitar sau prin introducerea unui curs sau a două cursuri speciale în ultimii ani de facultate. Și la Facultatea de mate- matică-mecanică s-au organizat astfel de cursuri, cu unele rezultate sporadice, dar acum este clar că ele nu constituie nici pe departe învățămîntul interdisciplinar de care avem nevoie. Un adevărat. învățămînt interdisciplinar trebuie să aibă în vedere : 1. o reconsiderare a programelor din liceele de cultură generală și, în special, a profilului secțiilor ; 2. organizarea unui învățămînt universitar interdisciplinar ; 3. organizarea unor cursuri și seminarii postuniversitare în vederea formării de cercetători în domenii interdisciplinare.în ceea ce privește punctul 1, trebuie să observăm că actualele secții ale ultimelor clase din liceele de cultură generală sînt încă orga-
Prof. univ. dr. docent 
SOLOMON MARCUS(Continuare în pag. a 2-a)



Inițiative hunedorene în pregătirea 

tehnico-productivă a elevilor

Formarea de diplomați 

universitari cu profil mixt:
matematico-umanistic

Introducerea pregătirii tehnico- productive ca obiect de învățămînt in școlile și liceele de cultură generală se înscrie printre acțiunile menite să contribuie la perfecționarea continuă a sistemului nostru de învățămînt, la asigurarea unui tot mai pronunțat caracter realist-practic al acestuia, la legarea lui mai strînsă de viață, de producție. Recent, un colectiv de inspectori generali din Ministerul In- vățămîntului care a efectuat un studiu asupra învățămîntului din județul Hunedoara s-a ocupat și de desfășurarea pregătirii tehnico-productive a elevilor. Inspectorii au asistat la activități în ateliere școlare și în laboratoare au consultat cadre didactice, părinți și elevi și au avut convorbiri cu reprezentanți ai unor unități economice din județ.Este îmbucurător faptul că părinții și elevii au primit favorabil introducerea pregătirii tehnico-pro- ductive ca obiect de învățămînt. La rîndul lor, organele locale, s-au străduit să asigure pentru predarea acestui obiect, condiții cît mai bune. S-a manifestat, de pildă, multă grijă pentru încadrarea școlilor cu personalul didactic necesar în acest scop. Pînă la 20 ianuarie 1971, Inspectoratul școlar județean încadrase 89 de profesori titulari precum și 50 de suplinitori, recrutați din rîndul inginerilor șl maiștrilor. Pe de altă parte, s-au folosit posibilitățile existente și s-au făcut unele eforturi financiare pentru a înzestra școlile cu unele aparate etc. Numai în ultimul trimestru al anului trecut, s-au cheltuit circa 400.000 lei și s-a reușit să se pună la dispoziția școlilor 4.400 scule, numeroase menghine, ciocane electrice pentru lipit, polizoare, mașini de cusut, butelii de aragaz, mașini electrice de gătit, fiare pentru călcat ș.a. La acestea trebuie să adăugăm contribuția unor întreprinderi, care au transferat atelierelor școlare strunguri, mașini de găurit, raboteze, aparate de sudură precum și contribuțiile comitetelor executive municipale, orășenești și comunale. La rîndul lor, conducerile de școli au fost solicitate să gîndească și să acționeze mai mult în această direcție. In multe locuri s-a manifestat inițiativă și s-au găsit soluții originale, care țin seama de condițiile concrete. Sint lăudabile, de e- xemplu, inițiativele Liceului „Aurel Vlaicu" din Orăștie sau ale Liceului din Simeria, unde s-au înființat cu mijloace locale, ateliere de lăcătușă- rie, electro-tehnice, auto-moto, tîm- plărie, croitorie și gospodărie.La începutul trimestrului al II-lea în cele 18 licee de cultură generală și în cele 128 de școli generale din județ existau 114 ateliere, din care 37 în licee și 57 în școli generale. Față de cerințele învățămîntului și de posibilitățile județului Hunedoara, numărul acestora este totuși mic. Ca urmare, Consiliul popular județean a căutat și alte căi de rezolvare a acestor cerințe. La indicația Comitetului executiv al Consiliului popular județean, organele municipale și orășenești din Deva, Hunedoara și Vulcan au asigurat spațiul necesar pentru a- menajarea unor complexe de ateliere interșcolare, acțiunea fiind în curs de finalizare. Dotarea acestor corn-

ORE DE STUDIU ÎN EXPOZIȚIE
Deschisă acum o lună, expozi

ția „Tehnologia instruirii" a stir- 
nit — așa cum era de așteptat și 
depășind chiar așteptările — un 
interes cu totul aparte. Faptul 
este atestat, între altele, de nu
mărul record de vizitatori — 
peste 50 000, in medie circa 2 000 
de persoane zilnic. O asemenea 
afluență de public reprezintă un 
adevărat record, personalului teh
nic care asigură ghidajul reve- 
nindu-i o misiune de loc ușoară, 
de care, de altfel, se achită cu o 
conștiinciozitate șl o competență 
demne de reținut. Afluența aceas
ta demonstrează însă, mai presus 
de toate, receptivitatea deosebită 
a corpului didactic pentru ideile 
tehnologiei instruirii.

Profesorul Florea Păunică. 
directorul Liceului nr. 1 din 
Caracal, ne-a declarat, după nsgi 
multe ore de studiu în expoziție, 

'că a aflat aici numeroase răspun
suri clare, concrete, la întrebă
rile pe care și le-a pus în le
gătură cu multiplele aspecte ale 
modernizării învățămîntului. Este 
aici în fond — ne-a spus inter
locutorul nostru — o demonstra
ție care valorează pe planul pre- 

plexe, ca și a celorlalte ateliere școlare ce vor lua ființă, se va realiza în principal cu posibilități locale, cu concursul întreprinderilor, prin transferul unor mașini-unelte, scule, dispozitive, instrumente de măsură etc.Conducerile școlilor urmăresc să o- rienteze pregătirea tehnico-productivă â elevilor în direcții utile, corespunzător cu cerințele economiei locale și totodată, cu preferințele și interesele elevilor. Formele și conținutul activităților tehnico-produc- tive sint variate, diferind nu numai de Ia o școală la alta, dar uneori chiar în cadrul aceleiași unități. Bunăoară, în unele locuri se execută lucrări care au drept scop cunoașterea operațiilor, formarea deprinderilor de mînuire a uneltelor și mașinilor, citirea desenului tehnic, precum și însușirea operațiilor de măsurare, trasare, debitare, degro- șare ețc. La liceele din Orăștie și Hațeg, maiștrii instructori îi învață pe elevi să repare materialul didactic și să producă aparate necesare laboratoarelor proprii, scule pentru atelierele școlare, precum și obiecte destinate vînzării. Tot la Orăștie, ca și la Brad, elevii din ultimul an al liceului au dorit să se inițieze în tainele motorului și ale conducerii automobilului. Directorii școlilor sprijiniți de organele locale, s-au străduit să găsească soluții pentru a le satisface preferințele. Astfel, în cele două ore săptă- mînale de pregătire tehnico-productivă elevii îți însușesc în ateliere dotate cu piese auto, cunoștințe teoretice și practice privind alcătuirea și funcționarea motorului. La Liceul din Orăștie, este folosit în acest scop și un autoturism I.M.S. pus la dispoziția elevilor de către Consiliul popular orășenesc.Se extinde tot mai mult colaborarea școlilor cu întreprinderile în vederea pregătirii tehnico-productive a tineretului. De exemplu, elevii Școlii generale de 10 ani din Orăștie efectuează lucrări practice în cadrul întreprinderii chimice din acest oraș. O formă interesantă de legătură cu producția s-a realizat la Deva, unde Liceul nr. 2 a încheiat cu întreprinderea de industrie locală un contract de colaborare în baza căruia elevii execută diferite produse din material plastic (clame pentru rufe, inele pentru perdele, colțare)., cu mijloacele tehnice puse la dispoziție de către întreprindere. Pînă la finele lunii ianuarie elevii au realizat pe această cale beneficii de circa 2.500 lei.Intr-o serie de școli ale județului Hunedoara, grupele de fete au trecut la producția unor articole de artizanat, de confecții și tricotaje care au fost valorificate sau au intrat în dotarea unităților respective. Elevele Liceului „Aurel Vlaicu" din Orăștie, de pildă, au confecționat costume naționale pentru echipa de dansuri, iar în prezent lucrează fețe de masă pentru cantina școlii. O activitate a- semănătoare au desfășurat elevele de la Casa de copii din 'Orăștie, care au confecționat perdele, draperii, cuverturi și fețe de masă pentru internat. Preparatele culinare realizate la Liceul din Brad contribuie la îmbunătățirea hranei elevilor sau sînt valorificate prin bufetul școlii. La rîndul lor, elevele Liceului din Hațeg au realizat produse de artizanat pe care le-au valorificat în cadrul unei ex- 

gătirii metodice a profesorului cit 
un curs de perfecționare, tn ce 
mă privește expoziția mi-a sugerat nu numai încotro anume trebuie să dirijez efortul comun al colectivului didactic în viitorul apropiat, ci, mai ales, ce si cum putem realiza cu posibilități proprii în domeniul acesta al tehnicizării procesului de instrucție. Mă gîndesc, de pildă, să ne făurim un atelier de creație, realizare și reparare a materialului didactic, după modelul celui 
din expoziție, tn acest atelier va 
căpăta expresie și o parte din 
potențialul de muncă productivă 
al elevilor liceului, ceea ce sînt 
convins, va avea ca rezultat atît 
valori educative, formative, cit 
și valori materiale.

Profesorilor Liceului din Ur
lați, județul Prahova, expoziția 
le-a furnizat, așa cum ne-au 
mărturisit profesorii A. Tărîndă 
și E. Moraru. sugestii vrivind îm
bogățirea gamei de aparate pe 
care le realizează deja în școală. 
Ei s-au oprit la 7 aparate pe care 
își propun să le construiască prin 
autodotare. Este vorba de apa
rate pentru fizică și chimie, pre
cum șt de un laborator pentru fil- 

poziții cu vînzare, realizînd peste 3 500 lei. Veniturile dobîndite sînt folosite, de regulă, pentru înzestrarea școlilor cu aparate moderne și materiale didactice.Rezultate bune în pregătirea tehnico-productivă s-au obținut și la unele școli situate în mediul rural, ai căror elevi lucrează de regulă, în unitățile agricole sau pe microbio- bazele existente. La Sarmisegetuza și Cristur bunăoară, elevii au participat la lucrări curente în unitățile a- gricole, care le-au repartizat suprafețe restrînse, situate la marginea tarlalelor. Școlile din Dobra, Geoagiu și liceul din Ilia, dispunînd de suprafețe de teren între două și patru ha. fiecare, au organizat miniferme cu plan de producție. Planul minifermei Școlii generale din Dobra, care are în folosință 2,43 ha. teren arabil, cuprinde — după modelul C.A.P. — date privind culturile planificate, suprafața destinată fiecărei culturi, cantitatea de sămînță și răsaduri la ha. și pentru suprafața cultivată, producția planificată, repartizarea elevilor pe grupe (echipe) și culturi, mijloacele de producție atribuite fiecărei echipe, producția ce trebuie să fie realizată de fiecare grupă de elevi etc. Acest mod de organizare a activității îi transpune pe elevi în climatul muncii pe ogoare, îi determină să a- plice cunoștințele Însușite, face să crească răspunderea lor pentru îndeplinirea unor sarcini concrete, le stimulează inițiativa, îi determină să gîndească și să desfășoare activitatea în mod planificat.Cît despre activitatea desfășurată pe microbiobazele școlare, aceasta are de obicei un caracter experimental, urmărindu-se demonstrarea unor fenomene biologice, ciclul muncilor agricole, precum și realizarea producției planificate. Suprafața acestor microbiobaze însumează însă pînă în prezent numai 22 ha. Circa 42 % din școlile generale situate în mediul rural nu au încă posibilitatea să desfășoare o activitate practică corespunzătoare. Comitetul executiv al Consiliului popular județean și organele comunale au luat măsuri pentru remedierea acestei situații. Ca urmare, în prezent există garanția atribuirii unei suprafețe de teren fiecărei școli, proporțional cu efectivul de elevi.Varietatea activităților tehnico-productive ce se desfășoară în școlile județului Hunedoara, solicitudinea cu care sînt abordate și soluționate aceste probleme de către organele de partid și de stat contribuie la sporirea eficienței învățămîntului în județ.în vederea asigurării unei tot mai bune pregătiri tehnico-productive a tineretului studios ar fi necesar să se urgenteze suplimentarea planului forțelor de muncă și a fondului de salarii pentru angajarea și salarizarea personalului didactic de specialitate, reglementarea modalităților de gestionare și valorificare a bunurilor produse de elevi, astfel încît fondurile realizate să servească direct șl nemijlocit dezvoltării bazei didactico- materiale a școlilor respective, precum și inițierea unei acțitihî de' patronare a școlilor de către întreprinderi, instituții, întreprinderi agricole etc.
Prof. GHEORGHE PAUNESCU 

Prof. NICHIFOR INESCU inspectori generali în Ministerul In- vățămintului.

me didactice, care urmează să fie 
introduse în procesul de fabri
cație din atelierele amenajate re
cent în școală și prezentate apoi 
cu prilejul unei festivități ce va 
purta denumirea de „Sărbătoarea 
muncii împlinite", în intenția profesorilor Liceului din Urlați este să producă asemenea aparatură didactică nu numai pentru nevoile școlii, ci și pentru alte școli. Preocupări identice mani
festă și directorii de școli din 
județul Vilcea care au vizitat ex
poziția în grup. Expoziția satis
face așadar nu doar o simplă 
curiozitate pentru demonstrații 
spectaculare. Ea reprezintă — și aceasta constituie latura ei cea mai valoroasă — o invitație la acțiune eficientă, imediată, operativă, îi convinge pe profesori că locul excesului de verbalism trebuie să-l ia o nouă viziune asupra metodologiei muncii didactice, cu implicații dintre cele mai profunde Asupra însuși scopului instrucției și educației:

Din acest punct de vedere cre
dem că sugestia înscrisă de acad. 
Grigore Moisil în cartea de im
presii, ca „expoziția să se poarte prin capitalele de județ, cel pu-

In județul Harghita s-a generalizat tradiția întrecerilor de hochei intre 
elevii din mediul sătesc, tn clișeu: elevii din Doinești la antrenament

Lecția 
de educație fizică

Educația fizică, prin implicațiile sale asupra tineretului contemporan, are o deosebită importanță și iată de ce. în contextul creat de cerebralizarea crescîndă 
a tuturor activităților productive și în care mijloacele de informație sînt la îndemîna oricui, sedentarismul are șansa de a deveni un factor nefavorabil dezvoltării somato-psihice a tineretului. Condițiile vieții materiale mereu mai bune au creat confortul, dar totodată și reciproca : lipsa de mișcare fizică a tineretului studios, care tinde să ia proporții. Insul uman nu poate întoarce pur și simplu spatele propriei sale condiții biologice.Faptul că starea de sănătate a populației școlare prezintă o continuă îmbunătățire nu poate fi contestat. Spre exemplu, valorile medii ale înălțimii, greutății și perimetrului toracic au crescut, ca urmare a îmbunătățirii condițiilor de locuit, de hrană, de viață în general. în același timp, însă, numeroși cercetători găsesc la tineretul școlar insuficiențe în rezistența la efort, în mobilitatea articulară, în suplețea musculară și chiar deficiențe volitive.în condițiile mecanizării și automatizării, activitățile de educație fizică vin ca unul dintre cele mai eficiente mijloace de compensare ale efortului neuro-psihic.Măsuri recente luate de Ministerul învățămîntului au dus la constituirea operativă a unor colective de lucru formate din profesori de specialitate ; se lucrează, de pildă, la programele claselor I—IV și la cele ale liceelor pedagogice privind introducerea gimnasticii zilnice în școală ; s-a elaborat proiectul de statut al „Societății profesorilor de educație fizică".

țin*  ni se pare binevenită. Tot
odată mulți vizitatori sînt de pă
rere că ideea ce a stat la baza 
organizării acestei expoziții ar 
putea inspira conducerile institu
țiilor de învățămînt superior care 
pregătesc cadre didactice să-și 
creeze, intr-un viitor cît mai a- 
propiat, ateliere proprii unde 
viitorii profesori să se familia
rizeze cu problemele metodice 
ale utilizării tehnologiei instruirii. 
Dintre numeroasele propuneri 
mai reținem și pe aceea de a se 
organiza, eventual pe lingă insti
tutele de perfecționare a perso
nalului didactic, cabinete com
plexe de tehnologia instruirii care 
să fie permanent împrospătate cu 
tot ce intervine nou în acest do
meniu, Perfecționarea ar deveni 
astfel mult mai eficientă. Pînă 
atunci, editarea unui album de 
prezentare a aparaturii existente 
în această expoziție, cu fotogra
fii, schițe și texte privind func
ționalitatea lor și metodologia u- 
tilizării ar fi un răspuns bine 
venit la interesul major pe care 
corpul didactic îl manifestă pen
tru tehnologia instruirii.

*) GR. C. MOISIL : Formarea de diplomați universitari cu profil mixt : matematică istorie, în „Gazeta învățămîntului" nr. 1074 din 5 februarie 1971.

C. RADOI

Lecția de educație fizică nu mai poate rămîne doar o ocupație normată, fără un conținut precis, corespunzător cerințelor celor mai actuale. în cadrul ei, mișcarea trebuie să devină un element intrinsec, care să se reflecte direct în regimul zilnic al elevului.— Ceea ce rămîne încă confuz pentru mulți profesori — ne relatează prof. Gheorghe Mitra de la Liceul „Gh. Lazăr" din București— este concepția asupra a ceea ce trebuie să fie lecția. Cît privește nota, ea nu are o funcție de ierarhizare a valorilor la acest obiect; normele de control ridică de asemenea mari semne de întrebare. Sînt poate nepotrivite, uneori, pentru că lecția de educație fizică n-are menirea de a fabrica performeri, ci de a crea obișnuințe tuturor, de a oferi atracția pentru sport, de a cîștiga elevul pentru o viață dinamică și sănătoasă. Nu va fi campion, dar va practica gimnastica, schiul sau înotul sau cicloturismul sau judoul sau luptele etc.— Cîteva condiții sînt necesare pentru sporul de eficiență al orei— este de părere prof. Elvira Si- 
mionescu, din cadrul aceluiași liceu. Profesorul trebuie să fie un foarte bun cunoscător al obiectului pe care îl predă. De necrezut, 
dar cel mai greu se improvizează 
la educație fizică ; mai trebuie să fie un excelent organizator, animator, și un fin psihopedagog. Verbalizarea exagerată în lecție, lipsa de gradație pe elemente succesive și tratarea nediferențiată a elevilor, duc la execuții silite, incorecte, lipsite de convingere.— Conform indicațiilor Ministerului învățămîntului, notarea are drept criteriu principal progresul înregistrat de elev, ca urmare a pregătirii la lecțiile de educație fizică. De aceea apreciez aceste indicații. Notarea după normele de control este depășită și consider că acele cadre didactice care nu respectă indicațiile — greșesc — ne-a spus prof. Ion Stoișor, director adjunct al Școlii generale de 10 ani, nr. 69 din București.— Fără materialul strict necesar nu poți face să crească eficiența lecției — ne spune prof. George Lăzărescu de la Școala generală de 10 ani nr. 69. Noi ne asigurăm prin autodotare un material mai ieftin și mai bun decît cel de pe piață.Opinii interesante a formulat și inspectoarea de specialitate Jeana 
Țicaliuc :— Deși s-ar părea că ar fi cu totul altă problemă, eu cred că activitățile sportive trebuie combinate cu cîștigarea copilului pentru activitățile practice. Totodată, cred că eficiența lecției trebuie apreciată în funcție de ținuta co-' pilului, ținuta profesorului, estetica generală a lecției, a desfășurării ei și de contribuția pe care o are la formarea multilaterală a personalității elevului, luînd în considerare dacă va rămîne cu obișnuința și deprinderea de a face mișcare. Fetele să fie îndrumate spre eleganță, estetica să domine. Băieții, spre vigoarea mișcării. Este foarte important însă ca elevul să fie convins că practicarea sportului este o trăsătură a omului modern și că ea este legată direct de întreaga sa dezvoltare fizică și intelectuală.

TR. ISPAS

(Urmare din pag. l-a)nizate după principiul importanței scăzute a matematicii pentru domeniile umanistice. Manualele de matematică pentru secția umanistică nu au o concepție proprie (cum nu au, de altfel, nici cele pentru secția reală). Rupi dintf-un manual universitar un număr suficient de mare de foi și ceea ce rămîne e tocmai bun ca manual pentru secția umanistică sau pentru clasele cu profil clasic. Diferențele ar fi deci de ordin pur cantitativ. Cît de departe este această concepție de spiritul vremii noastre! Cît de mult se opune ea formării unor absolvenți de liceu care să fie pregătiți pentru un învățămînt universitar interdisciplinar și să se simtă atrași de o carieră interdisciplina- ră ! Se impune grabnic reconsiderarea programelor și manualelor într-un spirit contemporan, consecvent cu generalizarea utilizării metodelor matematice în toate domeniile de cunoaștere (fie ele științifice sau artistice). Aceasta înseamnă că într-o vreme în care un lingvist, un istoric, un economist, un muzicolog și un filolog au nevoie de aproape tot atîtea cunoștințe de matematici ca un inginer, secția umanistică și clasele cil profil clasic se pot distinge de secția reală nu prin cantitatea de matematică pe care ele o conțin, ci prin tipul de matematică de care au nevoie. S-ar putea discuta, eventual, punctul de vedere conform căruia secția reală trebuie să pună accentul pe matematica continuă (în primul rînd a- naliza matematică), în timp ce celelalte secții au nevoie în special de matematică discretă (logică, algebră, grafuri, probabilități discrete etc). Nu discutăm aici legitimitatea acestui punct de vedere, dar nu este exclusă nici posibilitatea ca însăși menținerea secțiilor reală și umanistică să se dovedească inutilă, problema esențială fjisd aceea a schimbării. în proporție însemnată, a conținutului actualei programe de liceu.în ceea ce privește punctul 2 vom observa că, în liniile ei mari, cultura matematică de care are nevoie un lingvist sau un filolog este în același timp cultura matematică de care are nevoie un istoric, un muzicolog, un semiotician, un antropolog, un arheolog sau un specialist în teoria literaturii. Această cultură matematică include elemente de teoria mulțimilor, numere cardinale, logică matematică, structuri algebrice, topologie, teoria jocuri

Determinări în laboratorul de forțe și presiuni al Liceului dt 
metrologie din Capitală

lor, probabilități și teoria informației, grafuri, elemente de mașini de calcul, limbaje de programare, sisteme formale și limbaje formale, mașini matematice. Din acest motiv considerăm că propunerile făcute de acad. prof. Gr. C. Moisil*)  în ceea ce privește programa de matematică a primilor trei ani de facultate pentru formarea licenția- ților în specialitatea matematică- istorie sînt valabile, în cea mai mare parte, și pentru specialitatea matematică-lingvistică. Evident, vor fi unele deosebiri în ceea ce privește cursurile la a- legere din anii superiori; dar a- ceastă problemă se va pune abia pesbe vreo doi ani și nu e necesar s-o discutăm acum. Diplomații în matematică-lingvistică vor putea fi utilizați și ca profesori de liceu, fie de matematică, fie de limba și literatura română, respectiv o limbă străină. Acest fapt va fi de natură să influențeze în mod binefăcător învățămîntul din liceele de cultură generală, elevii vor fi obișnuiți de la o vîrstă fragedă cu ideea că studiul matematicii și studiul limbilor și al literaturii nu numai că nu se opun, dar au chiar nevoie unul de altul.Actualele programe de învățămînt mențin alături discipline foarte depărtate ca obiect și ca mod de abordare (cum ar fi istoria literaturii și fonologia în cadrul facultăților de filologie) și mențin la distanță discipline foarte apropiate fie ca obiect, fie ca mod delfl| bordare (cum ar fi fonologia-— p^H dată doar studenților filologi logica matematică și teoria probabilităților și a infomației, predate doar studenților matematicieni). Prin noile măsuri preconizate de Ministerul învățămîntului multe discipline vor fi aduse în contextul lor natural, micșorîndu-se astfel decalajul încă mare care există între caracterul esențial interdisciplinar al culturii actuale și frontierele rigide ce separă încă disciplinele tradiționale ale învățămîntului (fie el liceal sau universitar).în ceea ce privește punctul 3, Laboratorul de semiotică de pe lîn- gă Universitatea din București desfășoară,. începînd cu luna octombrie a anului 1970, o activitate ce se înscrie ca un preludiu de bun augur al etapei postuniversitare de care va avea nevoie formarea specialiștilor interdisciplinari de tipul matematică-umanistică.

Constituirea 
comisiei 

de învățămînt 
artistic

Miercuri 18 februarie a.c , 
la Ministerul Invățămintu. 
lui a fost constituită Comi
sia invățămintului artistic 
de toate gradele. La ședința 
de constituire a fost pre
zent Mircea Malița, minis
trul învățămîntului. Au fost 
de asemenea prezenți re

prezentanți ai Comitetului 
de Stat pentru Cultură și 
Artă, personalități ale artei 
și culturii noastre, conducă
tori ai unor unități ale În
vățământului artistic mediu 
și superior.

Comisia do învățămînt 
artistic va funcționa cu pa
tru subcomisii s de muA’că, 
de arte plastice, de teatru, 
de radio și televiziune.

In calitate de președinte 
al comisiei a fost numit 
prof. dr. docent Mihnea 
Gheorghiu. în componența 
sa comisia include preșe
dinții uniunilor de creație 
și ai asociațiilor oamenilor 
de artă, rectorii Institutelor 
de învățămînt artistic su
perior, reprezentanți ai Co
mitetului de Stat pentru 
Cultură și Artă, ai cinema
tografiei, ai radioteleviziu- 
nii, cadre didactice de spe
cialitate din școli și facul
tăți.

In cadrul ședinței de con
stituire a fost precizat sco
pul comisiei și au fost tra
sate direcțiile de activitate. 
S-a subliniat că o primă 
preocupare a comisiei o 
constituie analiza nivelului 
actual de predare în învăță- 
mintul artistic de toate gra

dele și elaborarea de î/o- 
puneri pentru perfecționa
rea și modernizarea progra
melor, a metodelor de pre
dare.

Un simpozion 
despre dezvoltarea 

învățămîntului 
sălăjan

Recent a avut Ioc Ia Za
lău o manifestare științifi
că consacrată cunoașterii 
trecutului de luptă, prezen
tului de mari înfăptuiri ș! 
viitorului luminos al oame
nilor muncii din această 
parte a țării. Au participat 
cadre didactice din județ, 
cercetători de la Institutul 
de filozofie, Institutul de 
etnografie și folclor. Insti
tutul de istorie „Nicolae 

Iorga", Institutul de istorie 
literară „G. Călinescu" și 
Institutul de științe pedago
gice din București, precum 
și de la Universitatea „Ba- 
beș-Bolyai" și Institutul de 
lingvistică din Cluj.

Manifestarea, organizată 
ca un omagiu închinat de 
școala sălăjană gloriosului 
semicentenar al partidului, 
a început printr-o cuvînta- 
re a tovarășului Laurian 
Tulai, prim secretar a] Co
mitetului județean de par
tid, care a vorbit despre lo
cul pe care îl ocupă econo
mia județului Sălaj in con
textul economiei naționale 
șl despre contribuția cadre
lor didactice la formarea o- 
mului nou. Temele dezbă
tute in continuare au rele
vat aspecte privind istorio
grafia învățămîntului sălă
jan în diferite etape, acti
vitatea unor personalități 
ale școlii sălăjene, realizări 
și perspective ale acesteia 
în lumina documentelor de 
partid.

I. DRAGOIESCU

„La virsta ta deaur“
Printre numeroasele ac

țiuni închinate aniversării 
semicentenarului partidu
lui de către Consiliul mu
nicipal al Organizației Pio
nierilor din București și 
Inspectoratul școlar se în
scrie și organizarea, în sala 
Ateneului, a unei stagiuni 
corale. Intitulată sugestiv 
„La vîrsta ta de aur te cîn- 
tăm, partid iubit", stagiu
nea reunește, pe cea mai 
prestigioasă scenă a muzi
cii românești, corurile șco
lilor laureate la faza pe 
municipiu a Festivalului 
cultural-artistic al pionie
rilor și școlarilor.

In aplauzele spectatorilor 
mici și mari care au um
plut sala, Școala generală 
nr. 141 din sectorul VI a 
deschis de curînd seria 
concertelor. Sub conduce
rea profesoarei Rodica Da
vid, corul a interpretat cin- 
tece despre partid și patrie, 

cîntece pionierești, prelu
crări de folclor, precum și 
unele piese din muzica cla
sică. Aplauze la scena des
chisă a cules formația co
rală a elevilor din clasele 
III—V, care a susținut un 
concert de aproape o oră. 
înscriind in repertoriu cîn- 
tece ca : „Trei culori" de 
C. Porumbescu, „Scumpa 
noastră țară", aranjament 
de D.D. Stancu, „Salutul 
cravatelor roșii" de H. .(e- 
rea etc. în finalul concer
tului sala a răsunat de vo
cile reunite ale celor două 
coruri care au interpretat 
„Marșul lui Tudor" de Gh 
Dumitrescu.

Pe programul stagiunii 
sînt înscrise să concerteze 
in lunile următoare și altr 
școli generale din Capitală

Asemenea acțiuni, cu 
largi rezonanțe patriotice 
în rîndul elevilor, const! 
tuie un vibrant omagiu a- 
dus de copii Partidului 
Comunist Român.

Prof. C. BĂRBOI

„Partidului, inima 
și versul"

în această perioadă din 
preajma sărbătoririi semi
centenarului partidului, în 
fiecare școală, în fiecare 
clasă au loc manifestări 
entuziaste Închinate acestui 
eveniment. O asemenea 
manifestare a avut loc re
cent la una din școlile 
bueureștene, Școala gene
rală nr. 186. Elevii clasei a 
V-a „A" au primit ca oaspeți 
pe uteciștii din clasa a 
VIII-a și adunarea lor pio
nierească s-a transformai 
într-un viu dialog, pe care 
l-au intitulat sugestiv. „Par
tidului. inima și versul". îm 
nreună pionierii și uteciști 
au cintat, au recitat, au 
rostit cuvinte fierbinți, în
flăcărate, pornite din inimă. 
Alături de ei s-a aflat diri
ginta Elena Paizi, cea care zi 
de zi le insuflă dragostea și 
devotamentul profund față 
de cauza partidului.

Manifestări 
in cinstea 

Congresului U.T.C.
Congresul Uniunii Tine

retului Comunist care se 
desfășoară in aceste zile — 
eveniment important în 
viața și activitatea fiecărui 
tînăr — este cinstit prin
tr-o serie de acțiuni de 
mare amploare dedicate ti
nerilor de toate vîrstele și 
din toate domeniile de ac
tivitate. între acestea se 
inscriu „Săptămina filmului 
pentru tineret" și „Săptă- 
mîna cărții pentru tineret".

în săptămina filmului, ini
țiată de către întreprinde
rea cinematografică a mu
nicipiului București intre 
15 și 21 februarie, se dinț
ează la cinematograful 

„Lumina", filme ca „Dacii", 
„Valurile Dunării", „Cana
rul și viscolul" etc. La rin- 
dul lor manifestările orga
nizate în cadrul „Săptămi- 
nii cărții, pentru tineret" 
au ca scop popularizarea ce
lor mai importante lucrări 
de beletristică ce vorbesc 
despre viața și munca ti
nerilor, a unor lucrări cu 
caracter politic științific, 
tehnic etc. apărute în ul
timii ani. „Săptămina cărții 
pentru tineret" prilejuieș
te de asemenea tinerilor o 
serie de intîlniri cu scrii
torii.

s e c ©
• V e n
ț e • •
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cdrtea 
școlara

In cincinalul 1966-1970 statul nostru a oferit gratuit toate manualele 
școlare elevilor din învățămîntul de cultură generală, profesional și tehnic. 
Valoarea acestor manuale se ridică la suma de 861567 000 lei. Totodată 
au crescut tirajele și numărul de titluri la manualele pentru învățămîntul 
superior, iar cartea de literatură pedagogică adresată cadrelor didactice 
și specialiștilor a cunoscut un proces accentuat de diversificare și sporire 
■ tirajelor, acestea crescînd considerabil față de cincinalul anterior.

GRAFIC COMPARATIV

196o/65 : 38oo titluri
TITLURI

EDITATE

In cincinal

MANUALE PENTRU ȘCOLILE 
GENERALE Șl LICEELE 

DE CULTURĂ GENERALĂ
In 1960-1965:

Titluri - 2050/
Tiraj - 117822 000 exemplare

Valoare — 661394 000 lei

in 1966-1970:

Titluri — 2562
Tiraj — 114911000 exemplare
Valoare - 820886000 lei

ÎNCErâD DIN ANUL 1968:

• se editează manuale noi pentru elevi școlari
zați la vîrsta de 6 ani:

• se elaborează de asemenea manuale noi la 
toate disciplinele din planurile de învățămînt 
ale claselor a IX-a și a X-a ale școlii gene
rale ;

• s-au elaborat circa 70 de manuale noi pen
tru școala generală și licee și au fost revizuite 
și îmbunătățite un număr triplu de manuale.

1966/70 : 4857 titluri

196o/65 : 745 .milioane lei

1966/70 : 99o,3 milioane lei

MANUALE ROMÂNEȘTI FOLOSITE PESTE HOTARE
O serie de manuale românești sînt folo

site și peste hotare. Astfel, „Astronomia" 
pentru clasa a X-a este tradusă și folosită în 
R.D. Germană, iar „Geometria" pentru cla
sa a Vl-a de A. Hollinger, tradusă în limba 
rusă, este folosită în U.R.S.S. Pe de altă 
parte, o serie de manuale universitare au 
fost traduse pentru uzul institutelor de în- 
vățămînt superior din Franța, R.D.G.. 
U.R.S.S. și Italia. Printre ele se numără

„Calculul probabilităților și aplicații" de 
acad. Oct. Onicescu (în Italia), „Introduce
re în lingvistica matematică" de S. Marcus 
(în Franța), „Elemente de topologie și va
rietăți diferențiabile" de C. Teleman (în 
U.R.S.S. și R.D. Germană), „Tehnologie pe
trochimică" de V. Vîntu (în U.R.S.S.) și 
„Teoria funcțiilor de mai multe variabile 
complexe" de Cabiria Andreian Cazacu (în 
R.D. Germană).

S-au dezvoltat schimburile de manuale școlare, universitare și lucrări de 
pedagogie cu toate editurile din țările socialiste și cu un număr de peste 50 edituri 

din alte țări.
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SENSURI ACTUALE
ALE NOȚIUNII DE EDUCAȚIE

Discuție cu prof. M. S- Adiseshiah

Una dintre preocupările actuale ale specialiștilor in științele educației 
este redefinirea in sens contemporan a conceptului de educație, a princi
palelor obiective și forme ale acesteia. în această sferă sînt incluse și o 
serie de importante dezbateri inițiate de U.N.E.S.C.O. și de organismele 
sale specializate. Discuția pe care a purtat-o un redactor al gazetei noastre 
cu profesorul indian Malcolm D. Adiseshiah. personalitate marcantă a în- 

vățămîntului mondial, sintetizează citeva din concluziile acestor discuții.

— Ce se înțelege astăzi prin e- 
ducație ?— Educația constă în a-1 învăța 
de "alții, a-i învăța să învețe, a combina diferite metode de învățare pentru a putea răspunde unor nevoi diferite, a utiliza sistematic, în același scop, toate tehnicile moderne și tehnologiile disponibile — de la învățămîntul programat cu ajutorul computerelor pînă la televiziunea educativă transmisă prin intermediul sateliților. Educație înseamnă totodată a realiza toate acestea nu numai în școli, ci și în uzine, în cadrul activităților a- gricole, acasă, în cluburi, la teatru, în centrele culturale, la cursurile serale și prin corespondență, la universitățile libere (instituții corespunzătoare universităților populare de la noi, n.n.), pretutindeni unde poate avea loc dobîndi- rea de cunoștințe. în sfîrșit, prin educație înțelegem astăzi studiul în cadrul unui sistem orientat conștient și consecvent în spirit democratic, care oferă șanse într-adevăr egale tuturor și care se bazează pe programe ce se referă la toate aspectele vieții și dezvoltării sociale.

—* Cum se manifestă în acțiune 
această concepție despre educație?— Pot fi desprinse, evident, concluzii practice, pedagogice și instituționale importante pentru toate centrele unde se dobîndesc cunoștințe : școală, familie, uzină, unitate agricolă, curs pentru educarea adulților, eentru cultural.în primul rînd, începe sășteargă demarcația între educația școlară și educația extrașcolară. E- ducația este un proces continuu, în cadrul căruia instituția școlară își pierde falsul monopol pentru a deveni un agent important — și anume agentul care funcționează în prezent cu randament maxim. A- ceasta influențează considerabil, în două feluri, asupra structurilor e- ducației: a) pe verticală, datorită concluziei că sistemele de educație trebuie concepute ca procese continue, capabile să răspundă nevoilor individului pe tot parcursul vieții acestuia ; b) pe orizontală, pentru că școala își împarte acum atribuțiile cu alți factori de răspîndire a culturii și cunoștințelor. Nu numai educația adulților, învățămîntul peri-universitar și cursurile prin corespondență, dar și mijloacele de informație și comunicare, grupele și societățile culturale și artistice, cluburile și asociațiile sportive etc.

se

au, alături de instituțiile școlare, responsabilități legate de răspîndi- rea cunoștințelor. Așadar se realizează abia acum ceea ce preconiza Comenius, cu impresionantă putere de anticipație : viața devine ea însăși o uriașă școală deschisă tuturor, în care omul nu încetează niciodată să învețe.Pe de altă parte, fiecare om va putea să-și însușească un minim de cunoștințe. Departe de a fi o cantitate imuabilă, aplicabilă indiferent de stadiul de dezvoltare al linei societăți, acest minim trebuie determinat în funcție de nevoile și de resursele societății respective. Conținutul lui are un caracter dinamic și se îmbogățește mereu, pentru că și nevoile sînt în continuă creștere. Fiecare va avea acces la cunoștințele de bază astfel distribuite, alegînd mijlocul de e- ducație care-i convine și urmînd un plan de studii eșalonat în timp, variabil și suplu.De asemenea, depășirea stadiului dobîndirii unui minimum de cunoștințe, depășire prevăzută pentru deceniul 1970—1980, va atrage după sine reformarea și renovarea sistemelor școlare pentru a le face apte să răspundă la o solicitare superioară celei a învățămîntului minim de bază. Această reformă va trebui să se integreze în evoluția, dinamica și opțiunile planului de ansamblu șl dezvoltării naționale.
— Este evident că noua concep

ție despre educație impune schim
bări fundamentale și în modul de 
alcătuire a programelor de învăță
mînt.— Firește. De vreme ce educația trebuie să continue pe parcursul întregii vieți și de vreme ce învățămîntul școlar trebuie completat cu alte metode de dobîndire a cunoștințelor, programele nu se mai pot limita la școală. Ele s'înt chemate să integreze toate- centrele care răspîndesc cunoștințe, în așa fel încît programa unei anumite instituții să înceapă acolo unde se încheie programa alteia.în afară de aceasta, programele nu pot fi concepute ca ceva strict definitiv, ci ca instrumente care se modifică și se dezvoltă neîncetat. O importanță deosebită vor dobîn- di materiile care contribuie în cea mai mare măsură la formarea personalității. Aceasta presupune o reabilitare a culturii generale atît pe plan umanist cît și tehnologic, astfel încît individul să primească bagajul intelectual de care va avea

nevoie pentru a se adapta la evoluția încă imprevizibilă a cunoștințelor. Va fi vorba deci nu doar de un singur program, ci de mai multe programe strîns legate unul de altul și eșalonate pe parcursul întregii vieți.Desigur că educația astfel concepută presupune și transformarea tehnicilor de învățare și o mai mare suplețe a acestora. Dobîndirea de cunoștințe va trebui repartizată pe tot parcursul vieții individului și va pune în joc toate mijloacele centrelor care participă la acțiunea de educație. Metodele și conținutul învățămîntului vor trebui să corespundă, de asemenea, aptitudinilor fiecăruia, aptitudini care evoluează în timp. Se știe, de pildă, că unele cunoștințe pot fi dobîndite înaintea vîrstei de 7 ani, altele a- bia după vîrsta de 11 ani și altele la vîrsta adultă. Sistemele de educație trebuie să se adapteze acestor imperative cronologice și nu invers.
metode-— Ce se va întâmpla cu 

Ie pedagogice ?— Astăzi este limpede toți că ele se cer înnoite, rul zilelor noastre nu mai poate fi peremptoriu, căci într-o epocă în care nici o noțiune nu rezistă pe întreg parcursul unei generații nimeni nu poate pretinde că știe tot într-un anumit domeniu sau într-o anumită disciplină. De aceea e- levilor trebuie să li se dezvolte o curiozitate care să concorde cu spiritul științific caracteristic e- pocii noastre, arătîndu-li-se de unde pot fi scoase și cum pot fi asi-

pentruProfeso-

milate noile cunoștințe, care-și deschid drum într-o lume din ce în ce mai complexă. în cadrul acestor raporturi de un tip cu totul nou pe care le va stabili cu elevii, profesorul își va îmbogăți propriile sale cunoștințe, tehnica de formare, se va perfecționa pe sine.în același timp, în măsura în care educația permanentă reflectă e- voluția cunoașterii pe parcursul vieții unui individ, ea nu mai ara funcția de a transmite un ansamblu static de informații, concepte și valori. Obiectivul său va fi, în mare parte, acela de a ajuta încă de la început pe copii sau pe adulți să-și dea seama că anumite acțiuni intelectuale, științifice, tehnice etc. ce Ie sînt prezentate se vor schimba cfl timpul. în felul acesta educația îi va prepara nu pentru a accepta pasiv transformările, ci pentru a lua parte activă la introducerea lor, pentru a contribui la progresul economic și social. Fiind un angrenaj într-o structură mai vastă, orice sistem de învățămînt va trebui să permită fiecăruia să-și perfecționeze cunoștințele și, mai ales, formația profesională, indiferent de nivelul ei, astfel încît, dacă este necesar, să-și schimbe meseria.Educația rămîne mai departe vehiculul valorilor durabile care constituie patrimoniul unei societăți, dar această funcție trebuie să fie asociată mai deplin decît pînă acum funcției de pregătire a oamenilor pentru schimbări, care se o- perează în prezent mai rapid și mai profund decît oricînd.

„Educația sanitară 

teorie și metodă"De curînd, în Editura medicală a apărut lucrarea „Educația sanitară — teoria și metodă", de dr. P. Benciu, dr. V. Pavlid și prof. I. Dorobanțu, menită să fie un auxiliar al educatoarelor, învățătorilor și dirigin- ților în înzestrarea copiilor cu noțiuni de igienă individuală și colectivă, în formarea și dezvoltarea unor a- titudini și a unui comportament igienic care să le permită să acționeze în folosul sănătății proprii și al colectivității.începînd cu un scurt istoric al educației sanitare, stabilind locul pe care îl o- cupă educația sanitară în pregătirea multilaterală a tineretului școlar și prezentând obiectivele acestei e- ducații, lucrarea tratează în continuare metodica ei generală, prezentând o multitudine de mijloace de influențare a elevilor, de transmitere a noțiunilor sanitare, de formare a deprinderilor și obișnuințelor necesare călirii organismului, a- părării și ocrotirii sănătății individuale și colective. Se dau de asemenea informații utile pentru formarea cunoștințelor de puericultura ale elevelor din clasele terminale ale școlilor generale de 10 ani, ale școlilor profe-

sionale și ale liceelor, precum și pentru educația sexuală a tineretului.Pentru informarea și documentarea cadrelor didactice sînt de asemenea, utile capitolele referitoare la prevenirea și combaterea unor boli cronice și a bolilor transmisibile și la unele probleme ale vieții moderne.
Prof. ION V1LCIU

„ Izabela 
Sadoveanu"Apărută recent în Editura didactică și pedagogică', cartea „Izabela Sadovea- tiu" semnată de Cora Barbu, Lenormanda Benari și Gheorghe Popescu constituie o contribuție la cunoașterea tradițiilor progresiste ale pedagogiei românești, la îmbogățirea istoriografiei acesteia.Pe lîngă informațiile strict biografice care completează portretul a- cestei luminoase figuri de pedagog, se dau relații privitoare la activitatea didactică și pedagogică a Izabelei Sadoveanu, pasionată reprezentantă a școlii active, acea largă mișcare pedagogică născută la sfîrșitul secolului trecut și care s-a dezvoltat și s-a extins în toată lumea mai ales în primele decade ale secolului nostru. Impor-

re-prin
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PITEȘTI

scoaterea la concurs a următorului post:FACULTATEA DE MATEMATICA

MARIAN RAȘICA

«0.133

pentru i zolvare materia trul I.

In arhiva fonografică a Institutului de cercetări fonetice și dialectale al 
Academiei

tantă este de asemenea — așa cum subliniază autorii — contribuția Izabelei Sadoveanu în problema învățămîntului fetelor, și a coeducației. Situîndu-se printre primii montesso- rieni, din țara noastră Izabela Sadoveanu va propaga timp de peste două decenii ideile Măriei Montessori, pe care le va a- dapta în mod școlile în care nat.Referindu-se vitatea social-politică Izabelei Sadoveanu,
creator în a funcțio-și la acti-a auto-

rii insistă în primul rînd asupra luptei pe care a desfășurat-o pentru emanciparea femeii. Făcînd parte din conducerea primelor asociații feministe, a

• Televiziunea 
Ungară are un program bo
gat pentru cadre didactice, 
părinți și elevi. Pe lingă fil
me didactice, pe micul ecran 
sînt proiectate, de la începu
tul anului 1971, „seriale" ca 
„Părinți și pedagogi între ei", 
„Cei care pornesc de departe" 
(reportaje despre școlarii din 
cătune) etc, precum și emi
siuni despre estetica filmului, 
emisiuni literare ș.a.

Televiziunea maghiară a 
lansat recent și un concurs 
pentru lucrări de televiziune 
pgiteKgisl-

• Institutul U.N.E.S.C.O. 
pentru educație din Hamburg 
proiectează o lucrare intitu
lată „Folosirea radio-ului și 
televiziunii în pregătirea ca
drelor didactice". Această, 
lucrare, a cărei redactare a 
fost atribuită lui J. Mertens, 
inspector pentru mijloacele' 
audio-video în Ministerul E- 
ducației Naționale din Belgia, 
va apare în colecția „Studii 
pedagogice internaționale".

• în Gabon, peste 1 000 de 
cadre didactice care lucrează 
In școlile primare participă 
la un stagiu de reciclare. 
Organizate cu ajutorul 
U.N.E.S.C.O. și al U.N.I.C.E.F, 
stagiile de reciclare — care 
au loc In 4 centre — vor cu
prinde pînă în 1973 totalita
tea cadrelor care predau în 
școlile primare din Gabon.

• Recent, în Austria s-a 
desfășurat pentru prima da
tă un examen de absolvire a 
unor cursuri prin radio. Peste 
300 de . cursanți au urmat 
timp de două semestre aces
te cursuri, organizate prin 
emisiuni și prin coresponden
ță. Circa 600 de elevi s-au 
prezentat la 35 de centre de 
examinare, cel mai tînăr din 
ei avind 17 ani, iar cel mai 
vîrstnic 74 de ani. Procenta
jul de absolvire a fost de 
peste 99%.

După examen, radiodifuziu
nea austriacă a lansat un nou 
curs, destinat în special edu
catorilor și părinților.

• Un grup de experți g-a 
întrunit recent în Iran pentru 
a analiza progresele realiza
te aici în domeniul lichidării 
analfabetismului pe baza 
metodelor recomandate de 
U.N.E.S.C.O. într-adevăr, în 
Iran, unde a început o cam
panie națională de alfabetiza
re sub patronajul șahului, e- 
«hipele U.N.E.S.C.O. au intil- 
nit un mediu favorabil activi
tății lor. în regiunea Ispahan, 
bunăoară, au fost stabilite 18 
programe funcționale care a- 
sociază învățămîntul cu me
talurgia, igiena, protecția 
muncii, tehnica textilelor, 
mecanica, artizanatul. Dacă 
muncitorii construiesc, 
pildă, o uzină de oțel, 
care apoi vor lucra și 
înșiși, încep prin a învăța ce 
va fi în noua uzină.

în regiunea Ispahan meto
da funcțională se aplică în 
1400 de clase de adulți și 
sînt în curs, de pregătire 1 400 
noi învățători.

tn laboratorul de tensiune înaltă al Universității din Crawva

în semestrul II. în anul școlar 1971—72 asistenții ce au ținut a- ceste ore e bine să fie trecuți pentru anul I în semestrul I. în anii II—III—IV va fi necesar ca aceste ore de laborator să fie făcute tot în semestrul II. Va trebui să se prevadă posturi de asistenți noi în număr suficient și aceștia în semestrul I vor urma să se perfecționeze în muncă la Centrul de Calcul.Imediat ce vom avea asistenți suficienți urmează să se vadă dacă e bine ca ședințele de laborator să fie făcute în semestrul I, în ele ur- mînd ca studenții să pregătească programe pentru calculator privind probleme din materiile la care ei au dat examen în anul precedent sau dacă e bine să se facă în semestrul II, urmînd să pregătească calculator programe de re- a unor probleme privind . ce au învățat-o în semes-
Interesul 

informaticii pentru 
matematicieniExperiența a dovedit că între-, buințarea calculatoarelor nu e rezervată celor ce lucrează în domeniul proiectării inginerești sau economice sau în istorie, arheologie, medicină, lingvistică, ci și celor ce lucrează în domeniul matematicilor abstracte.în țara noastră aceste lucruri nu sînt cunoscute. Pentru a le face cunoscute e necesar să se orienteze cîțiva cercetători cu interes pentru matematicile abstracte și pri- cepuți în informatică să țină cursuri libere în acest domeniu. Astăzi putem ține cursuri cu temele următoare :1. Demonstrarea automată a teoremelor.2. întrebuințarea calculatoarelor în probleme de analiză diofantică dar se pot ține referate și asupra întrebuințării calculatoarelor în algebra abstractă.

universitate
cei ce se specializează ca matematicieni, în mecanica fluidelor, în mecanica solidelor deformabile, în astronomie și în analiza numerică.Facultatea trebuie să se gîndeas- că la fapul că probabil a venit momentul să ceară tuturor doctoranzilor și asistenților de la aceste specialități să știe a lucra la calculator.

VI. ♦

Cadrele de nivel înalt

Inițiat cicluri de conferințe, cursuri de popularizare a economiei politice și a dreptului civil etc. De asemenea, este prezentată activitatea ei literară concretizată prin numeroase recenzii, articole de critică literară, amintiri din copilărie, note de călătorie, portrete etc.
ION PETRESCU

„Literatura și 
educația estetică a 
preadolescentuluiLucrarea „Literatura educația estetică a preadolescentului" de Bianca Bratu, apărută recent în Editura didactică și pedagogică, aduce observațiile unei cercetări riguroase asupra educației estetice a elevului de mijlocie.în jurul centrale — ceptivității analiza literară și stimularea creativității prin compunerea liberă — sînt— grupate considerații desprinse din experimentele cercetătoarei și dintr-o bibliografie bogată, la nivelul pedagogiei rane. în voltarea tetice și tor prin rea se conduce după ele-

vîrstă școlară
a două idei formarea estetice

contempo- ce privește dez- receptivității es- a spiritului crea- Iiteratură, autoa-

mente în acord cu profilul psihologic al preadolescentului. Se subliniază

astfel că participarea activă a elevului la desfășurarea lecției de analiză literară este un principiu didactic general, care presupune momente prealabile ce nu pot fi subestimate (convorbirea pregătitoare, citirea expresivă, explicarea neologismelor și arhaismelor), urmărindu-se ca receptarea textului să se suprapună peste creația însăși. în acest sens autoarea exemplifică prin lecții semnificative „trăirea unică pe care fiecare text artistic o întruchipează".

Interesul informaticii 
pentru cercetătorii în domeniul 

mecanicii, astronomiei și 
ana'izei numericeO atenție specială trebuie acordată învățării informaticii de către

Problema dezvoltării informaticii ridică problema formării de cadre de .înalt nivel în acest domeniu. Aceasta e problema specializărilor în străinătate prin doctorate în știința calculatoarelor. în momentul de față numărul cadrelor ce au studiat în străinătate la o universitate sau la o politehnică și ău obținut o diplomă în știința calculatoarelor e foarte redus. Nimeni nu are diplomă de doctor în știința calculatoarelor.Totuși avem nevoie de astfel de cadre de nivel superior pentru toate universitățile," institutele perlă - gogice și institutele tehnice superioare din țară, ca și pentru conducerea diferitelor institute de cercetări și secții în diferitele numeroase institute de cercetări ale Academiei și departamentale, centre de calcul etc. în momentul de față a- ceste posturi nu pot fi ocupate de persoane de aeelași nivel în specialitatea lor cu alte posturi corespunzătoare privind alte specialități.Dacă trimiterile la studii în străinătate vor fi destul de numeroase, putem spera ca în 10—20 ani nivelul informaticii să atingă nivelul unor discipline bine dezvoltate la noi. de pildă, al matematicilor, filologiei sau arheologiei, precum și al altor discipline pe care le cunosc mai puțin.Un rol important îl va juca în rezolvarea acestei probleme Institutul de matematică al Academiei R.S.R. Acest institut are în momentul de față un colectiv de cercel Ai tori în acest domeniu care poate constitui' nucleul dezvoltării viitoare, dacă institutul va continua să recruteze tineri valoroși cu interes în această direcție, dacă-1 va trimite la specializare în străinătate și dacă va ști să educe pe toți colaboratorii săi tineri în spiritul matematicilor moderne. E absolut necesar ca Academia să fie dotată cu un calculator modern care să fie repartizat Institutului de matema-

— Conferențiar la catedra de matematică, disciplina Analiză matematică, poziția 1 din statul de funcțiuni.Candidații la concurs vor depune, în termen de 30 zile de la data publicării acestui anunț, la secretariatul rectoratului Institutului pedagogic din Pitești, Str. Gh. Doja nr. 41, cererea de înscriere, la care vor anexă, în dublu exemplar, actele prevăzute de legea Nr. 6/1969 privind statutul personalului didactic din Republica Socialistă România, publicată în Buletinul Oficial, Partea T, Nr. 33 din 15 martie 1969 și: de Instrucțiunile" Nr. 84539/1969 ale Ministerului învățămîn- tului.Concursul se va ține la sediul Institutului pedagogic de 3 ani din Pitești, Strada Gh. Doja Nr. 41,'în termen de 2 (două) luni de la expirarea termenului de înscriere.Informații suplimentare se pot obține de la Secretariatul Institutului, telefon 13604—05.
REDACȚIA ȘI ADMINISTRAȚIA i București, Piața Scînteil nr !. Telefon 17 60 20. Abonamentele te fao ta oficiile poștale, factorii poștali șl la difuzorii de presă. 
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